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Bez izvozne orijentacije i
izlaska na svetsko tr`i{te
perspektive na{e odbrambene
industrije da pre`ivi veoma 
su male – ka`e ministar 
Predrag Bubalo i dodaje 
da se vi{e ne mo`e tro{iti
nezara|eno, da se moraju
zaboraviti dr`avne subvencije 
i da se i u ovoj grani privrede
materijalni i qudski resursi
moraju dovesti u sklad sa
realnim tr`i{nim uslovima
privre|ivawa

MINISTAR PRIVREDE 
U VLADI REPUBLIKE SRBIJE 
DR PREDRAG BUBALO
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POJELI SMO
SVOJE FABRIKE

prilagode svoj broj zaposlenih i tro{kove u tim novonastalim
uslovima i tako je do{lo do kanibalizma. Sve {to se uradilo ili
zaradilo u to vreme, ili {to se dobilo kao subvencija od dr`ave,
odlazilo je u plate. Me|utim, ni{ta od toga nije ulagano u razvoj,
u obnovu tehnologije, nabavku nove opreme tako da smo do{li do
pojave kanibalizma, odnosno do fenomena da su zaposleni pojeli
svoje fabrike. I to je karakteristi~no za celu na{u industriju,
ali i za nijansu vi{e u namenskoj, ili kako se ona danas zove – od-
brambenoj. Me|utim, kao {to ste primetili, namenska industrija
je bila na{a perjanica i za tu nijansu ona je i danas ispred osta-
le, pre svega u pogledu proizvodne opreme i drugih mogu}nosti. I
to je ta prednost na koju treba ra~unati, {ansa da }e na{a od-
brambena industrija ponovo iza}i na svetsku scenu i tr`i{te.
Jer, oslawaju}i se samo na doma}e potrebe ova industrija, zai-
sta, nema perspektivu. I ko god bude kalkulisao sa tim, mislim da
pravi gre{ku. Sve {anse, razvojne, proizvodne ili kako god ho}e-
te, postoje samo u slu~aju da se fabrike namenske industrije pri-
lagode novim zahtevima svetskog tr`i{ta. Mislim, da “know how”,
dakle znawe, iskustvo i potencijali koje imaju jo{ uvek te na{e
fabrike, mada ne u onoj meri kao ranije, mo`e da im omogu}i so-
lidnu i zna~ajnu podr{ku dr`ave u tom iskoraku ka svetskom tr`i-
{tu. Me|utim, to podrazumeva i zna~ajne promene u glavama qudi
u uslovima koje donosi tranzicija, mada imam utisak da je to najve-
}i problem i da se tu stvari najsporije mewaju. 

[ta podrazumevate pod tim promenama u glavama?
– Podrazumevam vi{e stvari. Prvo, da mora mnogo vi{e da

se radi i da ne mo`e da se tro{i ono nezara|eno, da moraju da se
zaborave dr`avne ili druge subvencije, da svi resursi u odbram-
benoj industriji, kako proizvodni kapaciteti, tako i oni qudski,
moraju da budu dovedeni na nivo koji obezbe|uje tr`i{te. To zna~i
da se vi{e ne mogu tolerisati neracionalnosti, vi{ak zaposle-
nih… Znam da izgleda vrlo surovo. U mnogim glavama je jo{ pri-
li~na koli~ina tzv. samoupravqawa, kada su govorili radnicima
da smo svi mi stvorili fabrike, da su one wihove… I ukoliko se
budemo dr`ali tog koncepta ube|en sam da pred tom industrijom
nema perspektive. Istina, po pitawu uskla|ivawa proizvodnih
kapaciteta i broja zaposlenih u tim preduze}ima do sada je ura-
|en zna~ajan korak ali je i na posledwem sastanku odlu~eno da ove
godine za ta preduze}e ne}e biti subvencija. Me|utim, na tom is-
tom sastanku smo vrlo iskreno obe}ali da }e dr`ava veoma pomo-
}i i podr`ati svaki wihov razvojni projekat koji }e omogu}iti pla-
sman proizvoda i usluga na inostrano tr`i{te.

Operi{e se sa nekih 25 do 30 odsto uposlenosti proiz-
vodnih kapaciteta u odbrambenoj industriji, naravno, u
zavisnosti od preduze}a do preduze}a. Da li }e se taj od-
nos reflektovati u istoj meri i na budu}i broj zaposle-
nih, odnosno tehnolo{ki vi{ak u tim preduze}ima?

G
ospodine ministre, poznato je da je do po~etka devedesetih
godina minulog veka, u onda{woj “velikoj” Jugoslaviji, a
naravno i Srbiji, namenska (odbrambena) industrija bila
izuzetno razvijena i da su mnoga takva na{a preduze}a bi-
la ~ak nedosti`an ideal i za neke, u to vreme, nove ~lani-
ce Natoa. Ogroman deo deviznog prihoda tada{we dr`a-
ve, tako|e, bio je upravo ostvarivan od izvoza na{eg nao-
ru`awa i vojne opreme, ali i od prodaje na{eg znawa i
usluga u toj oblasti. [ta se, u me|uvremenu, dogodilo sa
na{om odbrambenom industrijom i za{to je ona danas tu
gde jeste?
– Sa odbrambenom industrijom dogodilo se sve ono {to i sa

celom na{om privredom koja je bila izvozno orijentisana. Kao
{to je poznato, prvo se dogodio raspad doma}eg tr`i{ta, pa je na
ovim prostorima ostalo ne{to vi{e od jedna tre}ina od onda-
{weg tr`i{ta… Uz to, i Vojska je u tom periodu do`ivela veliku
transformaciju, pre svega u svom smawewu, ali i u svojim potre-
bama. S druge strane, na{a namenska industrija je bila vrlo iz-
vozno orijentisana i ekonomskim embargom ona je bila pogo|ena
drasti~nije i vi{e nego civilna. Dakle, to su bila ta nepovoqna
de{avawa koja su konvergirala u istom momentu: sa raspadom do-
ma}eg do{lo je i do zatvarawa inostranog tr`i{ta, {to je za po-
sledicu imalo velike probleme. Istovremeno, u takvim nesre}nim
okolnostima za tu, ali i svu drugu na{u industriju, va`ila je vla-
dina uredba da niko od radnika ne mo`e da bude progla{en tehno-
lo{kim vi{kom. Sami privredni subjekti, me|utim, nisu mogli da



– U mnogim preduze}ima
u kojima je, posledwih godi-
na, dr`ava postala ve}in-
ski vlasnik, to se nije do-
godilo zato {to je ona `e-
lela ili imala interes da
wima upravqa ili vodi ra-
~una o wima. Ne! To se do-
godilo upravo zato {to je
tim preduze}ima bila po-
trebna pomo}, jer ona nisu
mogla da servisiraju svoje
stare i nove dugove, zato
{to nisu mogla da pla}aju
uredno poreze i doprino-
se… Dr`ava je tako do{la
u situaciju da mora da im
pomogne i da putem konver-
tovawa tih dugova u dr`av-
ni kapital, zapravo, posta-
ne ve}inski vlasnik u tim
preduze}ima. Ali, dr`ava
time nije dobila ni{ta ve-
liko, ve} samo brigu i gla-
voboqu. Naravno, ne{to je
za nijansu bilo druga~ije
kod odbrambene industri-
je. Uz realan motiv i `equ
da joj se pomogne oko nago-
milanih dugova, dr`ava je
prema odbrambenoj indu-
striji imala i dodatni po-
zitivan odnos jer je, kao
{to je poznato, re~ o vrlo
va`noj industrijskoj grani,
kojoj smo ̀ eleli da, i na taj
na~in, damo do zna~aja.
Ali, u osnovi, ovde je vi{e
bila `eqa da im se pomog-

ne nego namera ili interes da dr`ava poseduje ve}inski paket ka-
pitala u preduze}ima odbrambene industrije. Upravo zato dr`ava
i jeste spremna da u narednom periodu kontroli{e i posebnim
kreditima i finansijskim podsticajima pomogne sve one izvozno,
ali ponavqam samo izvozno orijentisane programe tih preduze}a. 

Koliko je danas realno govoriti o izvozu na{eg NVO, kao
jedinoj {ansi za opstanak odbrambene industrije, kada se
zna da smo u tom pogledu u poprili~nom tehnolo{kom za-
stoju i da su, tokom 1999. godine, bombardovawem upravo
devastirani gotovo svi va`ni objekti na{e tada{we na-
menske industrije? Jesmo li danas, uop{te, konkurentni u
ovoj oblasti? 
– To biste zaista morali da pitate one koji su stru~niji od me-

ne. Iako poti~em iz industrije, ja sam radio u potpuno drugom sekto-
ru, te nisam imao prilike da se podrobno informi{em o namenskoj
industriji. Me|utim, kada se poredite sa drugima, va`no je da znate
i sa kojom ciqnom grupom se poredite. Ako su to, recimo, najrazvije-
nije industrijske zemqe onda je jasno da smo, koliko i na drugim pla-
novima, isto tako i u ovoj oblasti u ozbiqnom zaostatku u odnosu na
wih. Ali, ako je re~ o zemqama koje su bile u na{em rangu, onda mi-
slim da i u ovom sektoru, zbog dominacije ”know how” i iskustva, pa
i izuzetne privr`enosti na{ih in`ewera koji su ostali u tim fa-
brikama, onda mi nismo u nekom drasti~nom zaostatku. Recimo, pri-
mer fabrike u Lu~anima to najboqe pokazuje. Ta fabrika je obno-
vqena i ona je jedna od dve-tri u svetu te vrste koja ima gotov proiz-
vod koji je, da tako ka`em, stopostotno izvozan artikal i mi }emo,
naravno, kao Ministarstvo to maksimalno podr`ati kao {to smo
podr`ali, uz razumevawe i solidarnost drugih preduze}a iz tog lan-
ca namenske industrije, i obnovu fabrike u Lu~anima. 
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– U ovom slu~aju su bi-
li anga`ovani stru~ni kon-
sultant i qudi iz Ministar-
stva odbrane SCG koji se
bave materijalnim resursi-
ma. Dakle, na osnovu stru~-
nih analiza tih qudi, za
svako od {est preduze}a u
Srbiji je odre|eno koliko
treba da ima zaposlenih. I
ve}ina tih preduze}a je ve}
profilisala svoj broj za-
poslenih na osnovu pomenu-
tih analiza i sopstvene
strategije razvoja. Dakle, ja
sebi ne dajem za pravo da
ka`em da li je to stvarno taj
broj zaposlenih koji treba
da nastavi da radi u od-
brambenoj industriji ili
ne, jer su to analizirali
mnogo stru~niji qudi od me-
ne. Ali, li~no mislim da u
svakom preduze}u, ako pri-
mete da je i taj broj trenut-
no zaposlenih prevelik,
treba da nastave sa racio-
nalizacijom radne snage. 

Kada ka`ete raciona-
lizacija radne snage,
na koga konkretno mi-
slite: radnike ili na
administraciju?
– Neminovno je, ali

ba{ do kraja, da se iz tih
preduze}a i{~isti sve ono
{to nije vezano za namen-
sku industriju. Zna~i, svi tzv. usisiva~i dohotka, svi ostali delovi
moraju biti odvojeni od onoga {to stvarno jeste odbrambena indu-
strija i podvrgnuti redovnom procesu privatizacije. Znate, ako
brod tone, da bi spasao i brod i posadu, kapetan prvo preko palu-
be u more baca vi{ak tereta na la|i. Ovde, naravno, nije re~ o
bacawu ve} o preno{ewu u redovan proces privatizacije hotela,
odmarali{ta, teniskih terena i drugih programa koji proizvode
robu {iroke potro{we, a da bi se spasilo ono {to je krucijalno,
a to je namenski program. I dr`ava je velikodu{no postupila i po-
mogla da se sporedni delovi u tim preduze}ima prodaju i da se no-
vac, taj ostvareni prihod, ulo`i u razvoj preduze}a, ali ne za po-
tro{wu ili plate.

Postoji li identifikovani interes u inostranstvu ili ze-
mqi da se budu}i izdvojeni “civilni programi” u sada{wim
preduze}ima odbrambene industrije kupe, odnosno priva-
tizuju?
– Ja nemam nameru da se bavim time da li toga ima ili ne.

Znate, interes ne zna~i ni{ta! Prava stvar je ponuda. Odnosno,
da li je neko “presavio” tabak hartije i dao ponudu. I to je prava
verifikacija. Dobijao sam na desetine pisama o namerama, a po-
sle tih nigde nema… Zna~i, mene ta pisma o namerama mnogo ne uz-
bu|uju… Ali, tr`i{na verifikacija se proverava upravo onda ka-
da se javno objavi da se neko preduze}e prodaje na aukciji ili ten-
deru. Sve ostalo je u domenu pri~e i spekulacije!

Dr`ava je, koliko je poznato, danas ve}inski vlasnik u pred-
uze}ima odbrambene industrije. Kakva je, dakle, i tim po-
vodom uloga na{e dr`ave u onome {to danas zovemo tran-
sformacija, reorganizacija i restrukturisawe odbrambe-
ne industrije? [ta dr`ava tu radi?



Ipak, qudi se pla{e za posao. Pribojavaju se spiskova vi-
{kova… Kakva je danas situacija? 
– Odbrambena industrija je ve} u prvom krugu o~i{}ena od

vi{ka zaposlenih, ali za posao se boje i u drugim preduze}ima, a
ne samo onim namenske proizvodwe. I to je neminovnost! Uosta-
lom, ho}emo li da `ivimo u iluzijama? Znate, `iveli smo 15 godi-
na u iluzijama da radimo i idemo na
posao, a u stvari smo jeli na{e fa-
brike, preduze}a… Ho}emo li tako da
nastavimo, da ̀ ivimo u iluzijama? Na-
ravno, to jeste jedna mogu}nost… Da
fabrika radi sa 10–20 odsto svojih
proizvodnih kapaciteta, a da imamo
sto odsto zaposlenih qudi? Nema vi-
{e pri~e o tome da }e im dr`ava na}i
i obezbediti posao! Naravno, dr`ava
ima neki kvantum i obim posla za na-
mensku proizvodwu koji je potreban za
funkcionisawe Vojske i koji je sada vr-
lo minoran. Prema tome, ako odbram-
bena industrija ne na|e interes, na~i-
ne i puteve da svoje proizvode i usluge
plasira na svetskom tr`i{tu, onda ja
zaista ne vidim na~in da oni pre`ive
i ne vidim da im se pi{e lepa sudbi-
na. S druge strane, mo`e da se dogodi
da oni nastave da `ive u iluzijama i da zavr{e u bankrotstvu, u
ste~aju… Da li je to re{ewe? Da imamo jo{ vi{e nezaposlenih
qudi, na ulici. Zato se mora se}i do zdravoga, do onog broja koji
}e omogu}iti normalnu i racionalnu proizvodwu, mora se broj za-
poslenih odrediti prema obimu posla i do tog broja se mora povu-
}i crta! Tr`i{te mora da kreira broj zaposlenih! Ne ̀ eqa, ne so-
cijalna politika, nego tr`i{te.

Kada se govori o odvajawu civilnog dela od onog odbram-
benog na {ta ste misli, odnosno {ta su Vam predlo`ili
direktori tih preduze}a, o ~emu oni razmi{qaju, o kojim
novim projektima? 

– Oni treba da izdvoje postoje}e civilne programe. Ne treba
da razmi{qaju o novim civilnim programima ve} da svoje postoje-
}e izdvoje i da se to privatizuje. I to je tako jasno, ali samo treba
razbiti opstrukciju koja ina~e postoji u jednom delu menaxmenta
nekih preduze}a. Naravno, ima i onih preduze}a koja se iskqu~ivo
bave namenskom proizvodwom i nemaju te civilne programe. Zna-
te, ima fabrika koje su razlupane, koje se mu~e, ne primaju subven-
cije, a istovremeno imaju hotel blizu svog grada koji ve} ~etiri go-

dine ne radi, koji je zarastao u ko-
rov… A za kupovinu tog hotela postoji
kupac ali oni ga ne prodaju, ve} ga ~u-
vaju za neko boqe vreme. Koje to vre-
me? Pa, neka prodaju taj hotel, ili to
{to ve} imaju, neka se tako pomognu,
neka vrate dugove, neka od toga inve-
stiraju, sebe osposobe za daqi rad i
sami sebi pomognu. To su sve diskusije
koje se vode i koje vam prenosim, ali
namerno ne}u da spomiwem imena tih
fabrika. Ka`u: promeni}e se situa-
cija i vreme pa }e im hotel ostati da
se odmaraju. A ja ih pitam: od ~ega da
se odmarate kad ve} 15 godina ne ra-
dite? Platite vi svojim radnicima
platu, pa neka oni idu da se odmaraju
u koji god ho}e hotel. Manite se vi ugo-
stiteqstva i ostalog! I radite vi ono
{to najboqe znate, a to je oblast na-
menske ili civilne proizvodwe…

Gospodine ministre, dugo ste bili u privredi. Koliko Vam
to iskustvo direktora danas poma`e na ovoj funkciji? 
– Ni{ta drugo ne zagovaram, nego ono {to sam i sam radio

kada sam bio direktor Livnice Kikinda. Tada je iz Livnice oti-
{lo 1.714 radnika, dodu{e, ve}ina wih je oti{la dobrovoqno,
kao tehnolo{ki vi{ak. Prodali smo neka predstavni{tva, hote-
le, sve ono {to nam je bilo vi{ak i uspeli smo da do|emo do pri-
vatizacije, do zelene grane. Dakle, nikakav druga~iji model ne
name}em danas drugima ve} samo onaj koji je jedino mogu} i u koji
duboko verujem. Ne bi bilo fer ni da sada ne{to drugo pri~am od
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Ako brod tone, da bi spasao i brod 
i posadu, kapetan prvo preko palube u more 
baca vi{ak tereta na la|i. Ovde, naravno, 

nije re~ o bacawu ve} o preno{ewu u redovan
proces privatizacije sporednih stvari, a da bi

se spasilo ono {to je krucijalno, 
a to je namenski program.

Mora se se}i do zdravoga, do onog broja
zaposlenih koji }e omogu}iti normalnu i 
racionalnu proizvodwu, i do tog broja se 

mora povu}i crta! Tr`i{te mora da kreira
broj zaposlenih! Ne `eqa, ne socijalna 

politika, nego tr`i{te.
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onoga {to sam radio i to u fabrici gde sam ponikao i ceo radni
vek proveo, ta~nije punih 27 godina.

Koliko je ta situacija, da morate da otpu{tate qude u fa-
brici, li~no za Vas bila mu~na? 
– Pa, izuzetno mu~na… Evo, ispri~a}u vam jednu anegdotu…

Krajem maja 1992. godine vratio sam se iz Indije. Tamo je trebalo
da budem direktor predstavni{tva Livnice i Geneksa u Bombaju. Te
no}i je osvanula vest Saveta bezbednosti UN o uvo|ewu ekonom-
skog embarga Jugoslaviji. Livnica Kikinda u kojoj sam radio imala
je skoro 6.000 radnika koji su od izvoza godi{we zara|ivali vi-
{e od 100 miliona dolara. Da li mo`ete da pretpostavite {ta je
za takvu jednu firmu, koja je vi{e od 70 odsto svoje proizvodwe iz-
vozila, zna~ila jedna takva vest? Smrt! Mesec dana po uvo|ewu
embarga na{oj zemqi, {etao sam jedne ve~eri sa profesorom lo-
kalne gimnazije na trgu u Kikindi koji me je pitao, krajwe dobrona-
merno, {ta }emo da radimo sada kada nema posla u Livnici, kada
je stao izvoz?... Pitao me i imamo li vi{ka zaposlenih… Odgovo-
rio sam mu da smo i pre uvo|ewa embarga imali u firmi vi{ak
zaposlenih, a da }e sada, posle gubitka tr`i{ta, to biti katastro-
fa. I rekao sam mu, mada tada nisam bio generalni direktor Liv-
nice, da }e otpu{tawa vi{ka radnika sigurno biti i da ne bih vo-
leo, ne dao Bog, da ja budem u ko`i onog ko }e o tome morati da od-
lu~uje. Deset godina kasnije, 2002, sudbina se sa mnom poigrala i
ja sam postao generalni direktor firme. Meni je zapala uloga da
prvo to moram da uradim. Vidite, da smo to uradili odmah, te
1992. godine, mi bismo danas u svim
tim fabrikama bili u boqoj kondiciji.
Da je Slobodan Milo{evi} imao malo
vi{e sluha i da je shvatio da je embargo
i da mora da vodi realnu ekonomiju, a
zna se da nije imao snage da to uradi,
jer je vodio populisti~ku politiku, ne
bismo danas imali uni{tene fabrike.
Molim vas, ja ne govorim ovde o poli-
tici ve} o ekonomiji i privredi! Mo-
`da bih, da sam ja bio na wegovom me-
stu, isto kao on tada razmi{qao… Ali,
da je tada zdravo shva}eno da smo sa embargom izgubili tr`i{ta i
da moramo na{e resurse dovesti u realne okvire, na{e fabrike
bi danas, sasvim sigurno, bile u mnogo povoqnijoj poziciji. Ova-
ko, umesto da je do{lo do investirawa u razvoj sve je odlazilo na
plate i, kao {to sam rekao, do{lo je do pojave kanibalizma.

Nedavno je u Kraqevu do{lo do ozbiqnih protesta radni-
ka u jednoj vojnodohodovnoj ustanovi; sli~na situacija je i u
drugim gde radnici mesecima nisu primili plate, a tim po-
vodom je i ministar odbrane Zoran Stankovi}, za samo ne-
koliko meseci, tri puta odlazio u Kara|or|evo. Kao mini-
star privrede Srbije, vidite li neko re{ewe za na{e voj-
nodohodovne ustanove i remontno-tehni~ke zavode? 
– U ovom trenutku za remontno-tehni~ke zavode vidim mnogo

mawe {anse nego za ona preduze}a koja imaju svoj konkretan pro-
izvod. Znate, da biste ne{to remontovali Vojska mora prvo to da
koristi. Koliko znam, nama vojni avioni ne lete, vozila su u gara-
`ama… Pa {ta onda da se remontuje? 

Ima mnogo toga {to je za remont, ali Vojska zbog restrik-
tivnog buxeta nema novca da to plati. 
– Tako je… Ali nema ni dr`ava novca da plati ne{to {to joj

ne treba. Vidite, pitawe je uop{te veli~ine na{e vojske… Ja sam,
kada je ina~e re~ o Vojsci, odrastao od tog vojnog dinara jer je moj
otac bio oficir pa, mo`da i zbog toga, imam nostalgi~no poziti-
van odnos prema svemu tome. U celoj toj pri~i meni zato najte`e ne
pada to {to moramo da smawimo brojno stawe Vojske i weno nao-
ru`awe i da je, na neki na~in, prilagodimo realnim okvirima, ve}
~iwenica {to se ne zna ta~no {ta se ho}e i kolika se Vojska ho}e
za dve, tri ili pet godina. Iako sam u Vladi Srbije, imam utisak,
mada su ti poslovi u nadle`nosti drugog ministarstva, da je to gre-
{ka i jedne i druge, i one tre}e vlade, i drugih sa ovih prostora,
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{to jo{ uvek nije jasno definisano i
dovedeno do kraja {ta mi to sa Voj-
skom ho}emo. Kada bi postojala vizi-
ja, onda bih se svim srcem borio za
to {to se ustanovilo, a na bazi sa-
vremenih kriterijuma i mi{qewa
vojnih i civilnih stru~waka.

Na kraju, gospodine ministre, ve-
rujete li da bi, mo`da, sa na{im
ulaskom u Partnerstvo za mir, a
potom i u Nato, za na{u odbrambe-

nu industriju do{li boqi dani? 
– Sve predstoje}e me|unarodne integracije kojima kao dr`a-

va te`imo u su{tini su na{a neminovnost. Mi smo tim putem kre-
nuli i sve je to jedno sa drugim povezano. Zna~i, ako ho}emo u
Evropsku uniju moramo prvo u Partnerstvo za mir itd. Sve to shva-
tam kao mogu}nost i {ansu da na{a preduze}a do|u u poziciju da
rade u ravnopravnim konkurentskim uslovima. I siguran sam da
}e onda na{i qudi da iskoriste svoju {ansu. Mo`da }e i tu u po-
~etku biti malo problema, ali }emo mi, pre ili kasnije, iskori-
stiti {ansu. Jer, mnogi pokazateqi govore da mi imamo tu vital-
nost da iskonski istrajemo… Uostalom, mi smo i otpustom duga i
drugim mehanizmima, a zahvaquju}i svemu onome {to su ova dr`a-
va i wena ekonomija uradile, pokazali izuzetnu vitalnost i u iz-
nosu od 3,85 milijardi evra relaksirali brojne prethodne dugove
privrede koji su nastali kao plod neracionalnosti i zabluda, ~i-
tavog galimatijasa problema. 

Dakle, ima li ipak nade i svetlosti na kraju tog mra~nog
tunela kada je re~ o na{oj odbrambenoj industriji? Kakve
su Va{e prognoze?
– Ima. Ali samo ako se ta industrija osposobi da bude na

svetskom tr`i{tu. Dakle, bez izvoza ona nema {ansu da pre`ivi.
Na{e potrebe su danas toliko male da nema razloga dr`ati celu
tu industriju i pla}ati je toliko skupo kada se to, recimo, mo`e po
jeftinijoj ceni uvesti. Re{ewe je, dakle, u tome da se odbrambena
industrija osposobi, da je dr`ava potpomogne kreditima, a ne sub-
vencijama, i zakora~i na svetsku pijacu gde }e ponuditi tom tr`i-
{tu zna~ajne proizvode koji, na`alost i u sada{wem svetu i kon-
stelaciji postoje}ih odnosa, jo{ uvek imaju svoju pro|u.

Du{an MARINOVI]
Snimio Zvonko PERGE

Da je tada zdravo shva}eno da smo sa 
embargom izgubili tr`i{ta i da moramo 
na{e resurse dovesti u realne okvire, 

na{e fabrike bi danas, sasvim sigurno, 
bile u mnogo povoqnijoj poziciji. Ovako, 

umesto da je do{lo do investirawa u razvoj 
sve je odlazilo na plate i, kao {to sam rekao,

do{lo je do pojave kanibalizma.


